

小型复调格律乐曲集

陈铭志



上海音乐学院出版社
SHANGHAI CONSERVATORY OF MUSIC PRESS

J647.41

小型复调格律乐曲集

陈铭志

上海音乐学院出版社

图书在版编目(CIP)数据

小型复调格律乐曲集/陈铭志作曲. —上海:上海音乐学院出版社,2005.5

ISBN 7-80692-125-7

I. 小… II. 陈… III. 复调-钢琴-器乐曲-中国-选集

IV. J647.41

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2005)第 032127 号

书 名: 小型复调格律乐曲集

作 者: 陈铭志

责任编辑: 钟 芳

封面设计: 吴 寅

出版发行: 上海音乐学院出版社

地 址: 上海市汾阳路 20 号

印 刷: 上海浦东北联印刷厂

开 本: 890 × 1240 1/16

印 张: 2.5

字 数: 曲谱 33 面

版 次: 2005 年 5 月第 1 版 2005 年 5 月第 1 次印刷

印 数: 1—3,100 册

书 号: ISBN 7-80692-125-7/J·118

定 价: 18.00 元

陈铭志《小型复调格律曲集》浅释

林 华

陈铭志先生最近把他多年来写过的复调钢琴曲编订为三本一套的复调钢琴曲系列。第一本是《复调小曲集》，程度浅显，曲趣生动，颇有启蒙复调感的意味，很适合初入门者用以发生兴味；第二本就是这本《小型复调格律乐曲集》，类近巴赫二、三部创意曲程度，有意深入学习音乐者可以从中领悟许多复调音乐的格律，乃至西方音乐秩序要义；第三本是《序曲与赋格曲集》，这既是一首结构严密完整的大型套曲，又是一系列独立的序曲赋格。乐曲以民族审美情趣和现代复调思维结合而写成，富有创意的机智和娴熟的技巧，为程度艰深的钢琴专业学生提供了很好的练习。毫无疑问，作为高雅层次的音乐会曲目，它是会受到资深音乐爱好者鉴赏的。

这本《小型复调格律曲集》收入了作曲家在六七十年代所写的十二首乐曲，这些作品均以复调格律曲式写成。鉴于写作当时的文化背景，作曲家不得不为这些形式感鲜明的乐曲冠以标题。现在还以格律的真实。

所谓格律乐曲，是指按照某种程式写作的作品。因为音乐艺术中的音响是经过高度概括后所形成的抽象性符号，要把它们组织起来，就必须依赖各种各样的秩序。而一些秩序经过长期的实践，又形成了一定的格律。这样的格律，可以说是音乐艺术形式美逻辑最具体的体现。通过格律的学习和掌握，或许更能领悟音乐艺术的真谛。因此，尽管格律是抽象的，以它写成的音乐也比较概括，不再是浅显易解的了，但对每个音乐学习者来说，却又是不可或缺的基本训练。

本曲集中所选的曲目，严格说来，有一、二首也并非就是复调音乐的格律形式，甚至也不一定就是具有某种形式美逻辑的体裁。但这些乐曲也一并收录在本曲集内，一是为了它们同样具有非标题性，二是也同样以复调手法写成，三是作为教材，程度也恰当，因此从实用出发，也就把它们将就选入了。

一、引子与赋格

乐曲描写孩子们的野营活动。在简短的引子部分，以号角之声拉开了这次活动的序幕。然后，一个机警而灵活的主题（第12小节）和它的答题（第19小节）出现了。与此同时出现的对题表现出昂扬的神情，补充了形象。

第一间插段抓住了主题首部和尾部的因素，两个声部相互衬托，像是孩子们行进的步伐。

主题和答题完整出现在新调上*（第37一小节），之后改为卡农（第52小节），进一步细致刻画了前后紧跟的队伍。

再现时，在高声部固定音型的烘托下，主题更显出雄赳赳的气势，直指最后胜利。

二、小变奏曲

这是一首固定音型变奏曲。歌曲《浏阳河》在全曲中出现三次，前两次都用同样的固定音型伴奏，但这些固定音型实际上并非精确的固定，而是小有变化。第三次是卡农形式，但到末尾时（第49小节）改成主调织体为主题，使乐曲在欢舞声中结束。

*意指自37小节起。下同。

三、旋律

乐曲以朝鲜族的民歌为素材，6/8 的典型歌舞节奏，使清绪欢乐明快。伴奏以十六分音符相衬，像是姑娘的旋转舞裙。左右两手易位一次（第 20 小节），之后是一个更欢畅的副歌。

四、创意曲

这是一首以评弹音调为素材写成的三声部创意曲，声部逐次进入的格律，用在这里颇有众口争说的意味。

在各声部进入后（第 10 小节），经间插引至更紧凑的和应（第 16 小节）。这次的结束与下一段间插的开始是榫合在一起的，它引出一段主题倒影（第 29 小节）。乐曲的再现从 G 大调进入，但最后是个急转弯，回到 C 大调。

五、谐謔曲

谐謔曲的标题，巴赫在他的德国组曲中用过，当然，也只是作为一种快活的舞曲意味，后人也没有就此仿效，因而也没有形成某种固定的格律。

这是一首有趣的舞曲，装饰音和变音的点缀使旋律进行饶有生趣，乐曲的结构也很有意思，主题和不同的插句轮换交替，最后在快速的卡农追逐中结束。

六、小创意曲

这原是一首六十年代后期风行的群众歌曲，乐曲以二声部复调的手法进行处理，获得简洁生动的效果。最初以模仿开始，但很快转为应型化的对位。乐曲结束时，左手声部出现扩大的首部，陪衬着乐曲直至结束。

七、小赋格

这首赋格虽然冠之谓小，但实际上也不小。主题缓慢如歌，可以分成几个长短不一的短句。答题出现时（第 7 小节），高声部唱出悠扬的对题，并和插句一气呵成。主答题在第二轮出现时*（第 16—17 小节），音调作了为适应风格的修正。在一段间插之后，主题从下属调再现（第 33 小节），答题回到原调进入（第 44 小节）并且以模仿的织体形式出现，并在欢快中结束。

八、小变奏曲

这是一首小变奏曲。主题的陈述用呼应型的织体伴衬。第一变奏（第 16 小节）改为卡农，第二变奏（第 29 小节）主题在低音出现，上方声部则是音响饱满的音型，强化了气氛。

九、创意曲

这首三声部创意曲，主题是流动而欢快的，并带一些评弹的音调。向第三声部的过渡很从容，并在高声部唱出主题时，以对题伴衬*（第 14—15 小节）。呈示部结束，引入一段展开（第 22 小节）。

主答题在其他调上出现（第 26 小节）后，又有一段间插尾随，它可分三部分，一是连接性的，一是展开性的，其中有主题首部的卡农模进以及主题首部的扩大，第三部分又是过渡。

再现部分有主题及其扩大，以及对题，三者同时出现，充分肯定了主题。

十、小托卡塔

这是以复调技法写作的舞曲。发音短促的简单音调，加上装饰音和变音的润饰，仿佛是轻盈舞者叩击铃鼓，节奏生动，欢快活泼。初次呈示后，提高四度又重复一次，情绪更为明快。

接着是一个抒情的段落，旋律中的切分，伴奏中的音型和节拍交错，给这段音乐带来了内在的动力。高低声部相互易位后，第一部分的欢快舞蹈再现。

十一、帕萨卡里亚

在这首帕萨卡里亚中，作曲家设计的固定音型别具新意，并不像传统形式中那种缓慢的和弦低音变换，而是旋律化的形态。整个乐曲也不以它为结构，而是分成三大部分：第一部分（第1—11小节）显示了一个缓慢而沉思的主题。经过短暂的过渡（第11—16小节），第二部分（第17小节）带有展开的意味，固定旋律不再出现，而它的各个细部音调被展衍着，低声部代之以流畅的十六分音符的背景。直至最高潮，转为散板（第25小节）。

第三部分固定低音再现（第26小节），并转而在高音部出现（第30小节），最后在回忆的片断中结束。

十二、托卡塔

这是一首激情奔腾的乐曲。在同音反复的背景上出现一个跳跃不定的隐伏旋律，虽然时值均等，但发音的短促有力，以及属音的持续作用，使它获得巨大的推动力。接着同音反复的背景移至F音。这时我们发现乐曲旋律是无限制的一往无前，毫不重复已经有过的任何音调，一直到织体的改变。

乐曲的第二段（第22小节）把同音反复的音型改为一串串下行的六声音列，虽然节奏没有变，但突出了每个音型的首音，因此造成了速度放慢的感觉。

乐曲第三段（第40小节）回到同音反复的背景，第四段（第54小节）是相距二拍的模仿，先是同向的，后是反向的（第64小节）。

第五段（第78小节）是再现，回到D小调。只是在这段中可以听到旋律素材的重复（第88小节），它给乐曲带来稳定。但这段的末尾又停在属音上（第98小节），再一次地夹入了一段对比。第六段（第120小节）是乐曲的尾声，同音反复的背景加厚为和弦了，最后以强烈的情绪和一声滑奏中结束。

目 录

1. 引子与赋格.....	1
2. 小变奏曲.....	4
3. 旋 律.....	7
4. 创 意 曲.....	10
5. 谐 谑 曲.....	12
6. 小创意曲.....	14
7. 小 赋 格.....	15
8. 小变奏曲.....	17
9. 创 意 曲.....	19
10. 小托卡塔.....	22
11. 帕萨卡里亚.....	25
12. 托 卡 塔.....	27

1. 引子与赋格

Largo

Musical score for measures 1-6. The piece is in 2/4 time with a key signature of one sharp (F#). The tempo is marked **Largo**. The score consists of three staves: Treble, Middle, and Bass. Measure 1 features a piano (*p*) chord in the treble and a bass line starting in measure 2. Measure 3 has a piano (*p*) dynamic. Measure 4 has a forte (*f*) dynamic. Measure 5 has a piano (*p*) dynamic. Measure 6 has a piano (*p*) dynamic.

Musical score for measures 7-10. Measure 7 starts with a piano (*p*) dynamic. Measure 8 has a piano (*p*) dynamic. Measure 9 has an *accel.* (accelerando) marking. Measure 10 features a rapid ascending scale in the treble staff, marked *8vb* (8va below), and a piano (*p*) dynamic.

Allegro ♩ = 120

Musical score for measures 11-17. The tempo is marked **Allegro** with a metronome marking of ♩ = 120. The score consists of two staves: Treble and Bass. Measure 11 has a forte (*f*) dynamic. Measure 12 has a forte (*f*) dynamic. Measure 13 has a forte (*f*) dynamic. Measure 14 has a forte (*f*) dynamic. Measure 15 has a forte (*f*) dynamic. Measure 16 has a forte (*f*) dynamic. Measure 17 has a forte (*f*) dynamic.

Musical score for measures 18-24. Measure 18 has a forte (*f*) dynamic. Measure 19 has a forte (*f*) dynamic. Measure 20 has a forte (*f*) dynamic. Measure 21 has a forte (*f*) dynamic. Measure 22 has a forte (*f*) dynamic. Measure 23 has a forte (*f*) dynamic. Measure 24 has a forte (*f*) dynamic.

24

Musical score for measures 24-29. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has one sharp (F#). The music features a mix of eighth and sixteenth notes, with some slurs and dynamic markings.

30

Musical score for measures 30-35. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has one sharp (F#). The music features a mix of eighth and sixteenth notes, with some slurs and dynamic markings.

36

Musical score for measures 36-41. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has one sharp (F#). The music features a mix of eighth and sixteenth notes, with some slurs and dynamic markings. A forte (*f*) dynamic marking is present in measure 37.

42

Musical score for measures 42-47. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has one sharp (F#). The music features a mix of eighth and sixteenth notes, with some slurs and dynamic markings. A forte (*f*) dynamic marking is present in measure 43.

48

Musical score for measures 48-53. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has one sharp (F#). The music features a mix of eighth and sixteenth notes, with some slurs and dynamic markings.

54

Musical score for measures 54-59. Treble clef, key signature of one sharp (F#). The right hand features a melodic line with slurs and accents. The left hand has a bass line with slurs and accents.

60

cresc poco *a* *poco* *8va* *fp*

Musical score for measures 60-65. Treble clef, key signature of one sharp (F#). The right hand has a rapid sixteenth-note passage with slurs and accents. The left hand has a rhythmic accompaniment. Dynamics include "cresc poco", "a", "poco", and "fp". An "8va" marking is present above the right hand.

66

(8va) *p*

Musical score for measures 66-71. Treble clef, key signature of one sharp (F#). The right hand has a melodic line with slurs and accents. The left hand has a bass line with slurs and accents. Dynamics include "p" and "(8va)".

72

Musical score for measures 72-78. Treble clef, key signature of one sharp (F#). The right hand has a melodic line with slurs and accents. The left hand has a bass line with slurs and accents.

79

sf

Musical score for measures 79-84. Treble clef, key signature of one sharp (F#). The right hand has a melodic line with slurs and accents. The left hand has a bass line with slurs and accents. Dynamics include "sf".

2. 小变奏曲

Moderato ♩ = 92

Musical notation for measures 1-4. The piece is in G major (one sharp) and 2/4 time. The tempo is Moderato with a quarter note equal to 92 beats per minute. The first measure starts with a forte (*f*) dynamic. The right hand features a melodic line with eighth-note patterns, while the left hand provides a steady accompaniment of eighth notes.

Musical notation for measures 5-8. The right hand continues with a melodic line, and the left hand maintains the eighth-note accompaniment. The dynamics remain consistent with the previous section.

Musical notation for measures 9-12. The right hand has a more active melodic line with some slurs. The left hand continues with the eighth-note accompaniment.

Musical notation for measures 13-16. The right hand features a melodic line with some grace notes. The left hand continues with the eighth-note accompaniment.

Musical notation for measures 17-20. The right hand has a melodic line with some slurs. The left hand continues with the eighth-note accompaniment. The piece ends with a forte (*f*) dynamic in the final measure.

21

Musical score for measures 21-24. The piece is in G major (one sharp) and 3/4 time. The right hand features a melodic line with eighth-note patterns and slurs, while the left hand provides a steady accompaniment of eighth notes.

25

Musical score for measures 25-28. The right hand continues with eighth-note patterns and slurs, and the left hand maintains the accompaniment.

29

Musical score for measures 29-32. The right hand shows more complex eighth-note patterns with slurs, and the left hand continues the accompaniment.

33

Musical score for measures 33-36. The right hand features a melodic line with eighth-note patterns and slurs, and the left hand continues the accompaniment.

37

Musical score for measures 37-40. The right hand features a melodic line with eighth-note patterns and slurs, and the left hand continues the accompaniment. A dynamic marking of *f* (forte) is present at the beginning of the system.

41

Musical notation for measures 41-44. The system consists of two staves, treble and bass clef, with a key signature of one sharp (F#). The music features a complex texture with multiple voices in the treble staff and a more active bass line. Slurs and ties are used to connect notes across measures.

45

Musical notation for measures 45-48. The system consists of two staves, treble and bass clef, with a key signature of one sharp (F#). The music continues with intricate melodic lines and harmonic support.

49

Musical notation for measures 49-52. The system consists of two staves, treble and bass clef, with a key signature of one sharp (F#). The music features a mix of eighth and sixteenth notes.

53

Musical notation for measures 53-56. The system consists of two staves, treble and bass clef, with a key signature of one sharp (F#). The music features a mix of eighth and sixteenth notes, with some chords in the treble staff.

57

Musical notation for measures 57-60. The system consists of two staves, treble and bass clef, with a key signature of one sharp (F#). The music features a mix of eighth and sixteenth notes, with some chords in the treble staff. The word "rit." is written below the first measure. The system ends with a double bar line and a fermata over the final note.

3. 旋 律

A piacere

Musical notation for the first system, measures 1-3. The piece is in 6/8 time. Measure 1 starts with a piano (*p*) dynamic. The right hand features a melodic line with a half note and a dotted quarter note, while the left hand provides a simple accompaniment. Measures 2 and 3 show a continuation of the melodic and accompanimental patterns.

Allegretto $\text{♩} = 106$

Musical notation for the second system, measures 4-6. Measure 4 begins with a four-measure rest in the right hand, indicated by a '4' above the staff. The right hand then enters with a rapid ascending scale. Measure 5 includes a *rit.* (ritardando) marking. Measure 6 starts with a forte (*f*) dynamic and a key signature change to two sharps (D major).

Musical notation for the third system, measures 7-10. The right hand continues with a melodic line of eighth notes, while the left hand plays a steady accompaniment of eighth notes. The key signature remains two sharps.

Musical notation for the fourth system, measures 11-14. The right hand features a melodic line with slurs, and the left hand continues with its accompaniment. The key signature remains two sharps.

14

Musical notation for measures 14-16. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has two sharps (F# and C#). Measure 14 begins with a half note G4 in the treble and a half note G2 in the bass. A long slur covers the first two measures. In measure 15, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note A4, and a quarter note B4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note A2, and a quarter note B2. In measure 16, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note F#4, and a quarter note E4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note F#2, and a quarter note E2.

17

Musical notation for measures 17-19. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has two sharps (F# and C#). Measure 17 begins with a half note G4 in the treble and a half note G2 in the bass. A long slur covers the first two measures. In measure 18, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note A4, and a quarter note B4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note A2, and a quarter note B2. In measure 19, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note F#4, and a quarter note E4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note F#2, and a quarter note E2.

20

Musical notation for measures 20-22. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has two sharps (F# and C#). Measure 20 begins with a half note G4 in the treble and a half note G2 in the bass. A long slur covers the first two measures. In measure 21, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note A4, and a quarter note B4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note A2, and a quarter note B2. In measure 22, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note F#4, and a quarter note E4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note F#2, and a quarter note E2.

23

Musical notation for measures 23-25. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has two sharps (F# and C#). Measure 23 begins with a half note G4 in the treble and a half note G2 in the bass. A long slur covers the first two measures. In measure 24, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note A4, and a quarter note B4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note A2, and a quarter note B2. In measure 25, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note F#4, and a quarter note E4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note F#2, and a quarter note E2.

26

Musical notation for measures 26-28. The system consists of two staves. The upper staff is in treble clef and the lower staff is in bass clef. The key signature has two sharps (F# and C#). Measure 26 begins with a half note G4 in the treble and a half note G2 in the bass. A long slur covers the first two measures. In measure 27, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note A4, and a quarter note B4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note A2, and a quarter note B2. In measure 28, the treble staff has a quarter note G4, a quarter note F#4, and a quarter note E4. The bass staff has a quarter note G2, a quarter note F#2, and a quarter note E2.

29

Musical notation for measures 29-31. The system consists of a treble and bass clef. The treble clef contains a melodic line with eighth and sixteenth notes, often beamed together and slurred. The bass clef contains a supporting line with similar rhythmic patterns. The key signature has two sharps (F# and C#).

32

Musical notation for measures 32-34. Measure 32 is the start of a new phrase. A dynamic marking of *f* (forte) is placed between measures 32 and 33. The notation continues with slurred melodic lines in both staves.

35

Musical notation for measures 35-37. The treble clef features a melodic line with slurs and ties. The bass clef provides a steady accompaniment. The key signature remains two sharps.

38

Musical notation for measures 38-40. Measure 38 begins a new section. The treble clef has a more active melodic line with many slurs. The bass clef continues with its accompaniment. The key signature is two sharps.

41

Musical notation for measures 41-43. Measure 41 starts with a new melodic phrase in the treble clef. A dynamic marking of *p* (piano) is placed between measures 42 and 43. The piece concludes with a final cadence in both staves.

4. 创意曲

Moderato ♩ = 96

mf

5

10

14

f

19